Irena Troupová
The eminent Czech soprano Irena Troupová gained international renown through the historically-informed interpretation of early music. Since the 1990s, when she lived in Berlin, she has performed on stages throughout the whole of Europe, collaborating with the likes of Thomas Hengelbrock, Howard Arman, Joshua Rifkin, the ensemble Orpheon, etc.; in the Czech Republic also with Jaroslav Tůma, Barbara Willi, Monika Knoblochová, Ensemble Tourbillon, Musica Florea, and many others. She gradually extended her scope to include Romantic and Modern vocal and operatic works. She has performed in concert series of the Prague Symphony Orchestra, the Czech Philharmonic and the Prague Philharmonia and has been a frequent participant of the Prague Spring festival. She took part in the internationally acclaimed recording of Bohuslav Martinů’s opera Le jour de bonté (The Day of Charity) for Arco Diva, she collaborates with modern music ensembles (Pavel Šnajdr’s Brno Contemporary Orchestra, BERG Orchestra, Konvergence, Prague Modern, etc.) and contemporary composer – Marek Kopelent, Jan Dušek, Peter Koeszeghy, Miloš Štědroň, Jiří Kadeřábek, Roman Z. Novák, Jiří Teml, and others. She is also interested in the music of interwar authors (Ullmann, Schulhoff, von Hannenheim, Herschkowitz, etc.). Irena Troupová teaches at the Janáček Academy of Music and Performing Arts in Brno and leads international singing courses.
Irena Troupová
Přední česká sopranistka Irena Troupová si vydobyla mezinárodní renomé nejprve na poli historicky poučené interpretace staré hudby. Od 90. let, kdy žila v Berlíně, vystupovala na podiích celé Evropy, spolupracovala s T. Hengelbrockem, H. Armanem, J. Riffkinem, ansámblem Orpheon ad., v ČR pak s J. Tůmou, B. Willi, M. Knoblochovou, se soubory Ensemble Tourbillon, Musica Florea, a mnoha dalšími. Svůj záběr postupně rozšířila o romantickou a moderní písňovou i operní tvorbu. Vystoupila v cyklech FOK, České filharmonie i PKF a opakovaně na festivalu Pražské jaro. Dále se podílela na mezinárodně oceněné nahrávce opery B. Martinů „Le jour de bonté“ pro Arco Diva, spolupracuje se soubory pro soudobou hudbu (BCO s P. Šnajdrem, Orchestr BERG, Konvergence, Prague Modern ad.) a se soudobými skladateli – M. Kopelentem, J. Duškem, P. Koeszeghym, M. Štědroněm, J. Kadeřábkem, R. Z. Novákem, J. Temlem aj. Věnuje se též odkazu meziválečných autorů (Ullmann, Schulhoff, von Hannenheim, Herschkowitsch ad.). Irena Troupová vyučuje na JAMU a mezinárodních kurzech.


Die führende tschechische Sopranistin Irena Troupová errang ihr internationales Renommé zunächst im Feld der historischen Aufführungspraxis Alter Musik. Seit den neunziger Jahren, als sie in Berlin lebte, arbeitete sie mit T. Hengelbrock, H. Arman, J. Riffkin, dem Ensemble Orpheon und weiteren, in Tschechien dann mit J. Tůma, B. M. Willi, M. Knoblochová, dem Ensemble Tourbillon, Musica Florea und vielen anderen zusammen. Ihr Repertoire hat sie nach und nach um das Lied- und Opernwerk der Romantik und Moderne erweitert. Sie ist in Zyklen des FOK, der Tschechischen Filharmonie und der PKF - Prague Philharmonia, als auch wiederholt auf dem Festival Prager Frühling aufgetreten. Weiterhin beteiligte sie sich an der international geschätzten Aufnahme der Martinů-Oper “Le jour de bonté” für Arco Diva und arbeitet mit Ensembles für zeitgenössische Musik (BCO mit P. Šnajdr, Orchestr BERG, Konvergence, Prague Modern u.w.) und zeitgenössischen Komponisten, wie M. Kopelent, J. Dušek, P. Koeszeghy, M. Štědroň, J. Kadeřábek, R. Z. Novák, J. Teml u.w. zusammen. Außerdem widmet sie sich dem Vermächtnis der Autoren der Zwischenkriegszeit (Ullmann, Schulhoff, von Hannenheim, Herschkowitsch u.w.). Irena Troupová lehrt an der Janáček-Akademie für Musik und Darstellende Kunst Brünn und bei internationalen Kursen.
